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Представлены результаты экспериментальных исследований твёрдосмазочных покрытий косми-

ческого применения, в частности, одного из самых эффективных покрытий ЭОНИТ-3. Исследованы 

коэффициенты трения покрытий и износостойкость при температурах от минус 150 С до плюс 400 С 

на воздухе и в вакууме до 10–6 мм рт.ст. для различных сочетаний материалов антифрикционного при-

менения в зависимости от контактирующих материалов, давления на контакте, скорости скольжения, 

схем испытаний «индентор—диск» и «вал—втулка». Показано, что в трибохимических процессах ди-

сульфид молибдена, основная промышленная твёрдая смазка, в ряде случаев играет роль активного 

катализатора. Оптимальные и стабильные антифрикционные и физико-механические свойства покры-

тия ЭОНИТ-3 наблюдаются после двух часов термообработки при 200 С. 
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Abstract 

The results of experimental studies of solid lubricating coatings for space applications, in particular, one 

of the most effective coatings EONIT-3, are presented. The coefficients of friction of coatings and wear 

resistance at temperatures from minus 150 C to plus 400 C in air and in vacuum 10–6 mm Hg were studied 

for various combinations of antifriction materials depending on the contact pressure, sliding speed, indenter—

disk and shaft—sleeve test patterns. It is shown that in tribochemical process molybdenum disulfide, the main 

industrial solid lubricant, plays the role of an active catalyst. Optimal and stable antifriction and physico-

mechanical properties of the EONIT-3 coatings are observed after two hours of heat treatment at 200 C. 

Keywords: space applications, solid lubricating coatings, self-lubricating materials, wear resistance, friction 

coefficient, low temperatures, testing, tribotechnical characteristics, material compositions, vac-
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